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Cas VW: mai més res no serà igual 
 

L’escàndol de Volkswagen relatiu al frau en la mesura de les emissions de gasos 
de vehicles dièsel venuts als Estats Units ha destapat un dels casos més greus 
que ha afectat la indústria del automòbil en molt anys i que, de moment, ja s’ha 
cobrat la dimissió del president de la companyia.  
 

 
 

El cas afecta també al regulador, que fa temps que sap que la informació que arriba a 

l'usuari no és veraç. 

Una primera dimensió del cas —la més immediata— fa referència a l’engany deliberat 

per part de VW, reconegut per la marca mateixa. És obvi que d’aquest comportament 

il·legal se n’han de derivar conseqüències. De fet, VW ja ha vist com la seva cotització 

queia de forma estrepitosa, descomptant així per avançat els costos que el cas li pot 

representar. El cas tindrà, de retruc, conseqüències de reputació per a tot el sector, 

encara que estan per avaluar i dependran molt de en quina situació quedin els altres 

fabricants. 

 

Però més enllà del frau, el cas ha posat sobre la taula una qüestió de fons que s’havia 

vingut denunciant de fa molt temps des dels clubs automobilístics: que les emissions 

reals i el consum de combustible de gran part de vehicles estan molt per sobre dels  



 
 
 

 

valors que donen quan són sotmesos a les proves d’homologació en laboratori i que 

són els que els fabricants especifiquen als seus catàlegs de venda. 

 

Estem davant d’un cas que no només afecta als Estats Units, sinó també, i molt 

particularment, a Europa. Afecta a més, totes les marques, ja que, lògicament, totes 

tracten d’optimitzar els resultats dels seus vehicles quan passen les proves 

d’homologació d’emissions de gasos i de consum de combustible. I afecta també, de 

forma molt particular, el regulador que des de fa temps sap que els procediments 

d’homologació mediambiental dels vehicles actualment vigents tenen carències molt 

importants i que la informació que finalment arriba a l’usuari no és veraç. 

 

Estem, en definitiva, al principi d’un cas que tindrà repercussions de tota mena: sobre 

la regulació i el control de les emissions reals dels vehicles, sobre l’impacte 

mediambiental i en la salut pública d’aquestes emissions i la seva necessària reducció, 

sobre els drets dels consumidors i la seva protecció, sobre l’estructura del sector 

automobilístic. Mai més res no serà igual. 

Si la qüestió s’aborda de forma constructiva i amb voluntat de progressar, pot ser una 

oportunitat magnífica per anar cap a una mobilitat encara més sostenible  

Les implicacions potencials d’aquest cas són tan importants que ara mateix és encara 

massa d’hora per entendre-les totes en la seva justa magnitud. A curt termini, l’objectiu 

ha de ser conèixer la veritat i veure com posar remei als problemes més immediats 

que ja estan sorgint. En cap cas se’n poden derivar conseqüències negatives per al 

consumidor, que veu amb sorpresa i amb un cert sentiment d’indefensió el que està 

passant. És essencial, doncs, que hi hagi una total transparència i que s’actuï amb 

rapidesa per trobar les solucions que calgui. 

 

És evident, també, que a mig termini se’n derivaran conseqüències més generals 

sobre la mobilitat. Si la qüestió s’aborda de forma constructiva i amb voluntat de 

progressar, pot ser una oportunitat magnífica per anar cap a una mobilitat encara més 

sostenible. Perquè això sigui possible, cal que les autoritats públiques (europees i 

estatals) es “posin les piles” i millorin els actuals sistemes d’homologació, assegurant 

que en el cicle de proves es mesuren les emissions reals del vehicles i establint uns 

límits màxims ambiciosos. I cal que ho facin amb diligència. 

 



 
 
 

 

Cal també que els fabricants canviïn d’actitud i entenguin que —sobretot arran del que 

ha passat— els nivells d’exigència mediambiental de les autoritats i dels consumidors 

augmentaran. No s’hi val arrossegar els peus. Al contrari, com ha passat en temes de 

seguretat, és probable que les marques que abans entenguin aquest canvi de 

paradigma i més redueixin els nivells d’emissions dels seus vehicles, siguin més 

apreciades pels usuaris i més bon resultats obtinguin al mercat.  

 

Però perquè això sigui possible és imprescindible, insistim, que els consumidors 

disposin d’una informació clara i veraç, que els serveixi de base en la seva decisió de 

compra. 


